



تتكون هذه السلسلة من الندوات عبر الإنترنت من **أربع ندوات**، مدة كل واحدة منها **90 دقيقة**، وتستمر لغاية **الأول من سبتمبر 2022** وتستهدف العاملين في قطاع تنمية الطفولة المبكرة. وستساهم هذه الندوات في تعزيز وعي ومعرفة المشاركين بطرق التدخل المبكر الحديثة لعلاج الأطفال أصحاب الهمم، أو الأطفال المعرضين للخطر، وأسرتهم.

إعداد الدكتورة / **توبي لونج**

أخصائية العلاج الطبيعي  
مركز جامعة جورجتاون للأطفال والتنمية البشرية



وتعتمد هذه الندوات على الإطار النظري والعملي لمركز جامعة جورجتاون للأطفال والتنمية البشرية، والذي يتبنى مجموعة أساسية من القيم، وهي:

تعزيز النهج المتكاملة والشاملة التي تركز على الأسرة والطفل والمجتمع، وتتميز بالكفاءة الثقافية واللغوية.

ضمان الكفاءة الثقافية واللغوية للأنشطة والأنظمة التي يدعمها المركز.

إشراك الأسر والشباب والممارسين في تطوير وتنفيذ وتقييم أنشطة مركز الطفل والتنمية البشرية.

- وتسلط الندوات الضوء على أساسيات الممارسات الحديثة لخدمة الأطفال أصحاب الهمم، فضلاً عن توفير استراتيجيات عملية وفعالة ومستدامة تعزز من مشاركة الأطفال أصحاب الهمم في جميع الأنشطة الأسرية والمجتمعية.
- وستساعد الندوات مقدمي الرعاية والعاملين في مجال الطفولة المبكرة على التعاون للاستفادة من الأنشطة اليومية والروتينية كفرص للتعليم. كما ستركز الندوات على مساعدة الأسر على تعزيز مشاركة أطفالهم في الأنشطة الأسرية.
- تواجه أنظمة التدخل المبكر على مستوى العالم تحدياً فيما يتعلق بإشراك الأسرة في جميع جوانب عملية التدخل المبكر وتمكينها من التعاون مع مقدمي الخدمات لتلبية احتياجات أطفالهم. لذا، تتبنى هذه الندوات مبادئ ممارسات التدخل المبكر القائمة على الأدلة، والمناسبة من الناحية الثقافية، والتي تركز على الأسرة.

أهداف للأسر:

سلسلة ندوات طرق  
التدخل المبكر الفعالة

سيتمكن المشاركون في سلسلة الندوات من:



1. معرفة المراحل الرئيسية لنمو الطفل في السنوات الخمس الأولى من حياته.
2. معرفة المكونات الرئيسية للخدمات الحديثة للأطفال الصغار من أصحاب الهمم.
3. معرفة كيفية التعاون مع مقدمي خدمات التدخل المبكر.
4. معرفة أفضل الطرق لإشراك الأطفال في الأنشطة اليومية.

الندوات الخاصة بالعاملين في قطاع تنمية الطفولة المبكرة:

ستناقش هذه الندوة مجموعة من الأطر المهمة التي تعتمد عليها ممارسات التدخل المبكر الحديثة لدعم الطفل فيما يتعلق بتعزيز النمو، والتعلم، والسلوك. سنتعرف خلال هذه الندوة على أسس وعلم التدخل المبكر، من خلال مناقشة الموضوعات ذات الصلة بنمو الدماغ، مراحل نمو الطفل، وأهمية تبني نهج متكامل للتعليم والتطوير.	11.08.2022	خدمات التدخل المبكر الحديثة
يعد تقديم الخدمات والدعم ضمن فرص التعلم التي تحدث بشكل طبيعي طريقاً للتدخل المبكر الفعال. ستناقش هذه الندوة إجراء مقابلات لمعرفة روتين مقدمي الرعاية، وتوفير مخرجات عملية فعالة، وتنفيذ عملية التدريب المكونة من 5 خطوات.	18.08.2022	تقديم الخدمات في البيئة الطبيعية - التعاون مع مقدمي الرعاية
ستناقش هذه الندوة الممارسات التي تعزز من تفاعل الأطفال ومشاركتهم في الأنشطة من خلال التركيز على مجموعة من الموضوعات، من بينها التعليمات المختلفة، واللعب، والوسائل والتكنولوجيا المساعدة، وممارسة الأنشطة، والألعاب، وما إلى ذلك.	25.08.2022	الممارسات القائمة على الأدلة - التعلم من خلال الأنشطة اليومية
ستستعرض هذه الندوة التطور المستمر لمنظومة التدخل المبكر من مرحلة الإدماج وصولاً إلى المشاركة والشعور بالانتماء. سيتعرف المشاركون في الندوة على أهم العناصر اللازمة لتحقيق مشاركة هادفة في الأنشطة اليومية المجتمعية، فضلاً عن مناقشة الدور التغييري لأخصائي التدخل المبكر والآثار الرئيسية لمنظومة الرعاية المبكرة.	01.09.2022	الدمج

رابط الحضور



# The Key to Effective Early Childhood Intervention

سلسلة الندوات الافتراضية



هيئة أبوظبي للطفولة المبكرة  
Abu Dhabi Early Childhood Authority



إعداد الدكتورة / توبي لونج  
أخصائية العلاج الطبيعي  
مركز جامعة جورجتاون للأطفال والتنمية البشرية

Webinar Series consists of **four, 90 minute** webinars for practitioners delivered till the **first of September 2022**. The webinars will increase awareness and knowledge of contemporary early childhood intervention for children of determination or those at risks and their families.



The webinars described are based on the theoretical and practical framework of the Georgetown University Center for Child and Human Development (GU CCHD) that is applied to all our endeavors. The program is grounded in a core set of values that:

Engage families, youth, and consumers in the development, implementation, and evaluation of GU CCHD activities.

Ensure cultural and linguistic competence in our work and the systems we support.

Promote approaches that are family and child-centered, culturally and linguistically competent, community-based, integrated, strength-based, and inclusive.

- The webinars will provide a foundation of contemporary practices related to children of determination. The webinars offer practical, effective, and sustainable strategies that promote the participation of children of determination in all family and community activities.
- The webinars will help caregivers and professionals to create a partnership to use everyday activities and routines as learning opportunities. The webinars will focus on helping families promote engagement and participation in family activities.
- Early intervention systems across the globe are challenged to include families in all aspects of intervention and empower them to be collaborate with providers to meet the needs of their children within the context of their family. The webinars described below apply the principles of evidence-based, culturally competent, family centered early intervention practices.



## Objectives of Families:

### The Key to Effective Early Childhood Intervention webinar series

Participants who attend the webinar series will be able to:

1. Describe major developmental milestones that occur in the first 5 years of life.
2. Describe major components of contemporary service delivery to young children of determination.
3. Describe how to partner with the early intervention service providers.
4. Describe how best to engage children in everyday activities.

Contemporary Early Childhood Intervention	11.08.2022	This webinar will introduce critical frameworks guiding contemporary practices and the science behind development, learning, and behavior. We will explore the foundations of and the science behind the field of early intervention. Topics will include brain development, developmental milestones, and the importance of an integrated approach to learning and developing.
	02:30 PM	
Providing Services in the Natural Environment: Partnering with Caregivers:	18.08.2022	Providing services and supports within naturally occurring learning opportunities is a key to effective early intervention. This webinar will discuss conducting a routines based interview, creating functional meaningful outcomes, and the 5-step coaching process.
	02:30 PM	
Evidence-based Practices: Learning through Everyday Activities	25.08.2022	This session will discuss practices that promote child engagement in activities, communication, and participation. Topics will include: differentiated instruction, play, modifications/adaptations and assistive technology, practice, toys, etc.
	02:30 PM	
Inclusion	01.09.2022	This webinar will present the ongoing evolution of the early childhood intervention system from inclusion to participation to belonging. Essential elements necessary to bring about meaningful participation in everyday activities in the community will be presented leading to a discussion on the changing role of the early childhood interventionist and key implications for the early childhood system of care.
	02:30 PM	

